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 Loonsverhoging van 7,2% tot 
meer dan 10% in glastuinbouw
    Werkgeversorganisaties en 
vakbonden in de glastuin-
bouw zijn erin geslaagd 
om samen tot een onder-
handelingsresultaat te ko-

men voor een nieuwe cao. 
Het toekomstbestendig in-
richten van het loongebouw, 
samen met algemene loons-
verhogingen, leiden de ko-

mende 15 maanden tot mi-
nimaal 7,2% verhoging van 
het loon. De cao kent een 
looptijd van 1 januari 2024 
tot en met 31 maart 2025.   

Deze pagina valt onder redactionele 
verantwoordelijkheid van 
Glastuinbouw Westland. 
www.glastuinbouwwestland.nl 
info@glastuinbouwwestland.nl
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 Kleine keuzes
    Mijn leven had er heel an-
ders uitgezien als ik op één 
bepaald moment een andere 
keuze had gemaakt (en niet 
had geluisterd naar mijn va-
der).

    Met mijn VWO-diploma van 
het ISW op zak nam ik als 
kersverse rechtenstudent 
deel aan de openingsweek 
van de Universiteit Leiden. 
Het was een topweek waar-
in ik mocht ruiken aan het 
studentenleven en door stu-
dentenverenigingen georga-
niseerde feesten afging. 
    Na een paar dagen was ik er 
uit. Op de laatste dag belde 
ik naar mijn vader: “Pa, ik 
wil op kamers in Leiden. Ik 
wil bij een studentenvereni-
ging: Quintus.” 
    Als mijn vader dat een goed 
idee had gevonden, had ik 
deze column niet geschre-
ven. Mijn leven was dan heel 
anders gelopen. De kans dat 
de verbinding met het West-
land in stand zou blijven was 
dan heel klein. Ondergedom-
peld in het studentenleven 
had ik in Leiden een nieuw 
leven opgebouwd, was mijn 
eventuele Westlandse accent 
weggeëbd, was ik sporadisch 
naar mijn ouders toegegaan 
(slechts op bezoek), was ik 
na 6 jaar studie en feesten 
advocaat geworden bij een 

kantoor op de Zuidas, woon-
de ik nu in een veel te duur 
appartement in Amsterdam 
met naar alle waarschijnlijk-
heid een andere vrouw, én 
was ik naar alle waarschijn-
lijkheid niet actief in de hor-
tibusiness. 

    ‘MIJN VADER SPRAK 
DE WIJZE WOORDEN 
OM HET EERSTE 
JAAR VANUIT HET 
HUIS TE STUDEREN’

    Mijn vader sprak de wijze 
woorden om het eerste jaar 
vanuit het huis te studeren 
en mijn propedeuse te ha-
len en vandaaruit verder te 
kijken of ik nog op kamers 
zou willen. Daarna bouwde 
ik verder aan mijn leven en 

wortels in het Westland, voel-
de ik geen noodzaak meer 
om op kamers te gaan, heb 
ik mijn studie in 4,5 jaar af-
gemaakt, ben ik begonnen bij 
een advocatenkantoor in het 
Westland en vandaaruit actief 
in de eigen bekende regio en 
in de hortibusiness. En daar 
heb ik geen spijt van.
    Dit stuk gaat er niet om of 
het een gemis zou zijn als ik 
niet actief zou zijn in de hor-
tibusiness. Dat mogen ande-
ren beoordelen.
    Er zijn elk jaar veel scho-
lieren die in het kader van 
de vervolgstudie uitvliegen 
uit het Westland en helaas 
hun daarna opgedane ken-
nis en ervaring niet aanwen-
den ten behoeve van de hor-
tibusiness. Dit terwijl er vele 
uitdagingen zijn op ieder ni-
veau. Gelukkig richten steeds 
meer bedrijven zich op het 
onderhouden van contacten 
met scholieren die bij hen 
zijn begonnen met werken. 
Daarmee wordt de kans gro-
ter dat uitgevlogen scholieren 
alsnog worden teruggehaald 
naar Westland en ontstaat er 
een win-winsituatie. Voor de 
rest is het hopen op wijze ou-
ders.

    Frank Hordijk,
    Cees Advocaten   
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 ‘2024 wordt spannend, maar we hebben vertrouwen in de kracht van de sector’
    Nederland heeft een nieuwe 
Tweede Kamer. Nu nog een 
nieuw kabinet. Wat gaat dat be-
tekenen voor de energietransi-
tie en de beschikbaarheid van 
arbeidsmigranten? En ook de 
verkiezingen voor het Europees 
Parlement in juni kunnen grote 
invloed hebben op belangrijke 
thema’s, zoals gewasbescher-
ming, water en energie. 2024 
wordt spannend, volgens voor-
zitter Adri Bom-Lemstra en di-
recteur Ruud Paauwe van Glas-
tuinbouw Nederland. “Toch 
hebben wij het volste vertrou-
wen in de kracht van de glas-
tuinbouw. We willen als sector 
graag samenwerken met de po-
litiek en maatschappelijke orga-
nisaties om de uitdagingen aan 
te gaan. En dat kunnen wij!”

    Wat verwacht 
Glastuinbouw Nederland 
van 2024?
    Bom-Lemstra: “Het wordt een 
bijzonder jaar. Wat leveren de 
gesprekken tussen PVV, NSC, 
BBB en VVD op? Wat wordt de 
uitslag van de Europese verkie-
zingen in juni? Beide zijn van 
invloed op de randvoorwaar-
den waarbinnen de glastuin-
bouw kan opereren. Toch heb 
ik het volste vertrouwen in de 
kracht van de sector.”
    Wat zou een kabinet met 
PVV, NSC, BBB en VVD be-
tekenen voor de verduurza-
ming van de glastuinbouw?
Bom-Lemstra: “Zo’n kabinet 
zal, verwacht ik, doorgaan met 
de energietransitie. De vraag 

is met hoeveel fi nanciële mid-
delen en met welke randvoor-
waarden men zal komen. Voor-
al de PVV staat immers kritisch 
tegenover klimaatbeleid. Wij 
als sector gaan echter gewoon 
door op de ingeslagen weg van 
de energietransitie omdat we 

in 2040 klimaatneutraal wil-
len zijn.”

    Een nieuw kabinet 
kan de instroom van 
arbeidsmigranten 
beperken...
    Bom-Lemstra: “Een aantal par-
tijen heeft daar in de aanloop 
naar de verkiezingen inderdaad 
straff e uitspraken over gedaan. 
Maar er zijn meer uitdagin-
gen, zoals de energietransitie, 
leefbare en groene steden, ge-
zonde en vitale inwoners, kli-
maatadaptatie en economische 
groei. Onze arbeidsmigranten 
zijn juist werkzaam in een sec-
tor die bijdraagt aan deze uitda-
gingen. Dus pas op met beper-
kingen. Sowieso is vrij verkeer 
van werknemers binnen de EU 
gewoon gereguleerd. Ten twee-
de werken we als glastuinbouw 
volop aan automatisering en 
robotisering van werkzaam-

heden. Dat is echter niet een-
twee-drie gedaan. Ten derde 
zit het probleem niet zozeer 
in de arbeidsmigranten, maar 
in hun huisvesting. Ook daar 
heeft de glastuinbouw oplos-
singen voor.”

    Waar liggen rond het 
thema energie de 
uitdagingen voor 2024?
    “Voor glastuinbouwbedrijven 
wordt het steeds belangrijker 
of de condities aanwezig zijn 
om de diverse opgaves, bijvoor-
beeld op het vlak van energie en 
water, in te vullen. Het gaat om 
zaken die binnen een bedrijf 
opgepakt moeten worden en 
om collectieve voorzieningen, 
zoals een aansluiting op een 
warmte- en CO2-net en centra-
le zuivering van afvalwater. Aan 
veel van deze zaken wordt in 
het Westland al volop voortva-
rend gewerkt. Denk aan Warm-
teNetwerk Westland en de col-
lectieve waterzuivering in Hoek 
van Holland voor zo’n 1.000 ha 
glas, waar ook de medicijnres-
ten uit al het water worden ge-
haald. Dit geeft vertrouwen in 
de toekomst van het Westland 
als glastuinbouwgebied. Het 
toont ook concreet aan hoe de 
glastuinbouw een positieve bij-
drage levert aan maatschappe-
lijke vraagstukken.”

    Welke andere thema’s zijn 
spannend in 2024?
    Paauwe: “Water is het nieuwe 
stikstofdossier. Er ligt een uit-
daging voor de glastuinbouw 

als het gaat om de emissie van 
gewasbeschermingsmiddelen 
naar het oppervlaktewater. Zo 
zijn de meetresultaten in de 
Westlandse glastuinbouwge-
bieden niet overal goed. Ook 
zijn er volgens het Hoogheem-
raadschap van Delfl and pol-
ders waar de riolering niet op 
orde is. Daar heeft de gemeen-
te Westland dus nog werk te 
doen.”

    Welke rol spelen jonge 
ondernemers in de 
belangenbehartiging?
    Paauwe: “We hebben geholpen 
Tuinbouwjongeren Nederland 
op te richten, een club die vorig 
jaar twee events heeft georga-
niseerd. Ook is voorzitter Rick 
van Schie van Tuinbouwjon-
geren Nederland lid geworden 
van het bestuur van Glastuin-
bouw Nederland omdat we vin-
den dat jongeren een belang-
rijke afspiegeling zijn van de 
toekomstgerichtheid van onze 
vereniging. Zij komen vaak met 
verfrissende ideeën en kijken 
met een andere blik tegen za-
ken aan. Ook in 2024 willen we 
zo van elkaar blijven leren.”

    Wat betekenen de 
Europese verkiezingen 
in juni voor de 
glastuinbouw?
    Bom-Lemstra: “Er komt steeds 
meer beleid uit Brussel dat de 
glastuinbouw raakt. Ook wordt 
het EU-beleid steeds groener. 
Waar de EU in het verleden 
vooral bekend stond om zijn 

landbouwbeleid en waar een 
Europese land- en tuinbouwor-
ganisatie als COPA-Cogeca in 
de agrarische lobby heel sterk 
was, zie je nu dat het milieu- 
en energiebeleid in de EU de 
boventoon is gaan voeren. Hoe-
wel de EU na de verkiezingen 
een ruk naar rechts zou kun-
nen maken, vraag ik me af of 
de agrarische invloed in de EU 
ooit nog zo groot zal worden 
als die was.” 

    Het verhaal van de 
glastuinbouw moet dus 
vaker verteld worden?
    Bom-Lemstra: “Inderdaad. 
Daarom starten we met een 
aantal partners in 2024 met 
een driejarige communicatie- 

en reputatiecampagne. We 
gaan planmatig aan de beeld-
vorming van onze sector wer-
ken. Waar kunnen we din-
gen nog beter aanpakken als 
het gaat om arbeid, energie, 
plantgezondheid en water & 
omgeving? Als onze reputatie 
op orde is, kunnen we ons ge-
zamenlijke verhaal beter over 
de bühne brengen bij beleids-
beslissers, politici, ministeries 
en Kamerleden. Intussen kun-
nen telers   zelf hun eigen ver-
haal vertellen over gezondheid 
en geluk. Ze kunnen daarbij 
de toolkit Gezondheid & Ge-
luk gebruiken.” Deze toolkit is 
te vinden op de website van 
Glastuinbouwnederland.nl. 
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